

Liberal Convention

by/par Gary Levy

CONVENTIONS are to adults what parades are to children. Everyone wants to be in one and almost any professional or social group you can name — doctors, lawyers, nurses, shriners, lions, elks, rotarians — have their own convention. Political leadership conventions, however, are unlike the innumerable other conventions held in every major city each year. Delegates are limited to party members with seats in the Senate or House of Commons, members of the party executive and others having automatic accreditation, along with persons elected by party members in constituencies across the country.

When a convention is called for the purpose of replacing a party leader who is also Prime Minister of Canada, the occasion is likely to contain elements of a coronation, a family reunion, a wedding, a horse race and a folk festival all wrapped in one. Such a happening will take place in Ottawa from June 14 to 16 when the Liberal Party of Canada meets at the Civic Centre for the purpose of choosing a person to succeed Pierre Elliot Trudeau, who is retiring. Mr. Trudeau was himself elected at a memorable leadership convention in Ottawa in 1968.

To a great extent, leadership conventions are media events designed to bolster a party's profile across the country and increase its popularity at election time. If you want to hear analysis *ad nauseum* as to whether there will be one ballot or several, or see journalists interviewing each other about the right-left split, then by all means stay home and watch the convention on television. But if you are a resident or visitor to Ottawa that week-end, why

not partake of an historic event which in some respects is not limited to those who are delegates or even Liberals. Visit the hospitality suites in the various hotels. Mingle with the famous and the ordinary citizens who have converged on the city. Watch the well rehearsed "spontaneous demonstrations" in the streets. Pick up some of the literature, buttons and other souvenirs. With luck you will have a good time, learn something about our country and perhaps even sense some of the genuine suspense and human drama that makes politics, for all its faults, one of our most endearing collective activities. ■

LES CONGRÈS sont pour les adultes ce que les défilés sont pour les enfants. Tous veulent en faire partie. De plus, tout groupe professionnel ou social — qu'il s'agisse de médecins, d'avocats, d'infirmières ou de membres des club Lions, Shriners, ou Rotary — ont leur propre congrès. Toutefois, les congrès à la chefferie ne ressemblent pas aux nombreux congrès qui se tiennent chaque année dans toutes les grandes villes. Les délégués se limitent aux membres du parti qui ont un siège au Sénat ou à la Chambre des communes, aux membres de la direction du parti et à d'autres possédant une affiliation reconnue ainsi qu'aux personnes élues par les membres du parti libéral dans les circonscriptions du pays.

Lorsqu'un congrès est annoncé pour remplacer un chef de parti qui est à la fois Premier ministre du Canada, l'occasion est susceptible de comprendre, en un seul tout, des éléments d'un couronnement, d'une réunion de famille, d'un mariage,

d'une course de chevaux et d'un festival de folklore. Un tel événement aura lieu à Ottawa du 14 au 16 juin lors de la rencontre du Parti libéral du Canada au Centre municipal en vue de choisir un successeur à Pierre Elliot Trudeau qui prend sa retraite. M. Trudeau avait lui-même été élu lors d'un congrès mémorable à Ottawa en 1968.

Dans une certaine mesure, les congrès à la chefferie, qui retiennent l'attention des médias, sont conçus pour rehausser l'image du parti au pays et pour accroître sa popularité au temps des élections. Si vous voulez entendre à satiété des analyses relatives au nombre de scrutins ou bien encore voir des journalistes qui s'interrogent sur la division entre la droite et la gauche, alors restez donc à la maison pour regarder le congrès à la télévision. Cependant, si vous habitez ou séjournez à Ottawa durant cette fin de semaine, pourquoine pas prendre part à cet événement historique qui, à bien des points de vue, n'est pas limité aux délégués ou aux libéraux. Visitez les suites d'accueil dans les différents hôtels. Mêlez-vous aux autres citoyens, qu'ils soient connus ou pas, rassemblés dans la ville. Voyez la "spontanéité" des démonstrations bien répétées dans les rues. Ramassez les imprimés, les macarons et d'autres souvenirs. Avec un peu de chance, vous vous amuserez follement, vous apprendrez quelque chose au sujet de notre pays et, peut-être, découvrirez-vous quelque peu le suspense réel, le théâtre humain qui font de la politique, malgré ses mauvais côtés, l'une des activités collectives qui nous tient le plus à coeur. ■

Traduit par Diane Charbonneau

A Capital *Token* CAPITAL DOLLARS

Take them home as souvenirs — as gifts (\$1.00 at banks or participating merchants)

or at: Canada's Capital Visitors and Convention Bureau
222 Queen Street, 7th Floor, Ottawa, Ontario K1P 5V9 237-5150